



ОЙКУМЕНА

Регионоведческие исследования

№ 3 (46)

научно-теоретический журнал

Выходит 4 раза в год

Основан в 2006 г.

ТЕМА НОМЕРА: КУЛЬТУРА И ПОЛИТИКА В РЕАЛИЯХ АЗИАТСКО-ТИХООКЕАНСКОГО РЕГИОНА	
От редактора рубрики	5
Ячин С.Е. Метакультурный подход в международных отношениях vs доктрины "мягкой силы"	7
Грановская О.Л., Давыдов О.Б., Ячин С.Е. Перспективы коммунитаристского движения в странах Восточной Азии	18
Бобыло А.М. Мирный атом как инструмент "мягкой силы" России за рубежом: миф или реальность?	27
Теория и методология регионоведческих исследований	
Ганопольский М.Г. Российская колонизация: схемы и образы	38
Историческое регионоведение	
Бартов В.П. "Епархиальные ведомости" – недооцененный источник	45
Черномаз В.А. Полиция Владивостока в событиях 1905 г.	51
Позняк Т.З. "Сухой закон", региональные власти и население Владивостока в период Первой мировой войны и Революции 1917 г.	61
Хисамутдинова Н.В. Из Владивостока – в Америку: к 125-летию со дня рождения инженера А.М. Понятова (1892–1980)	72
Экономика и природопользование	
Вострецов Ю.Е., Еловская О.А., Гасилин В.В. Еще одна лагунная адаптация населения залива Петра Великого в голоцене	80
Нянь Сюэжуй. Возможности и перспективы сопряжения стратегий развития острова Русский и Нового района Сюньцзян в рамках межрегионального сотрудничества России и Китая	88
Турбин А.Д. Трансграничное сотрудничество между Приморским краем и западным побережьем Японии: анализ потенциала контейнерных перевозок	96
Социальные и демографические структуры	
Филипова А.А., Высоцкая А.В. Социальный потенциал детства и региональная среда: особенности кластеризации российских регионов	108

Петров В.Е. "Золотая молодёжь" стран Запада, России и Востока: опыт сравнительной ювенальной элитологии	121
Погорелов А.Р. Университетская география на Дальнем Востоке России (Дальневосточный университет)	131
ПОЛИТИЧЕСКИЕ ОТНОШЕНИЯ И УПРАВЛЕНИЕ РЕГИОНОМ	
Киреев А.А. Концептуальные основы пограничной политики России на Дальнем Востоке	143
МИРОВАЯ СИСТЕМА И МЕЖДУНАРОДНЫЕ РЕГИОНЫ	
Дорошев А.Ю. Арктическая политика Японии: достижения, вызовы и перспективы дальнейшего продвижения	154
Научная жизнь	
Дударенок С.М. 100 лет историческому факультету ДВФУ	163
Бреславский А.С., Григоричев К.В. Как развиваются республики на востоке России?	169

Редакционная коллегия:

Т.Г. Римская (главный редактор), Я.А. Барбенко, В.А. Бурлаков,
 А.В. Винокурова, Г. Кристофферсен, М.Г. Ганопольский,
 А.Н. Демьяненко, Е.В. Журбей (ответственный редактор), И.Н. Золотухин,
 В.Н. Караман, А.А. Киреев, В.В. Кожевников, А.М. Кузнецов,
 Ю.В. Латушко, М.М. Лебедева, Д.А. Литошенко, А.Л. Лукин,
 Ю.А. Наумов, Н.П. Рыжова, С.В. Севастьянов, А.Г. Филипова, О.И. Шестак,
 Шин Беом-Шик, Сасаки Широ, С.Е. Ячин.

Учредитель: Государственное образовательное учреждение высшего
 образования "Владивостокский государственный университет
 экономики и сервиса".

Журнал входит в перечень рецензируемых научных изданий,
 рекомендованных ВАК при Министерстве образования и науки Российской Федерации

Адрес редакции: 692000, Приморский край, г. Находка, ул. Озерная, д. 2.
 Официальный сайт журнала: <http://www.ojkum.ru>
 E-mail: ojkum@rambler.ru

Редактор электронной верстки: В.Н. Караман
 Графическое оформление: Я.А. Барбенко, В.Н. Караман, В.В. Постников.
 Корректор: Е.В. Абрамова

Точка зрения редакции не всегда совпадает с точкой зрения авторов.
 Журнал зарегистрирован Федеральной службой по надзору в сфере массовых
 коммуникаций, связи и охраны культурного наследия.
 Свидетельство о регистрации – серия ПИ № ФС77–30578, выданное 12.12.2007 г.



OJKUMENA

Regional researches

No 3 (46)

scientific-
theoretical
journal

Issued
4 times a year

Founded
in 2006

**THE THEME: MIGRANTS AND DIASPORAS
IN THE SOCIO-CULTURAL, POLITICAL AND ECONOMIC SPACE
OF THE ASIA-PACIFIC REGION**

From the editor of the heading	5
Yachin S.E. Metacultural approach in international relations vs the doctrine of "soft power"	7
Granovskaya O.L., Davyдов О.В., Yachin S.E. Prospects of the communitarian movement in East Asian countries	18
Bobylo A.M. Peaceful atom as an instrument of Russia's "soft power" abroad: myth or reality?	27

THEORY AND METHODOLOGY OF REGIONAL STUDIES

Ganopolsky M.G. Russian colonization: schemes and images	38
---	----

HISTORICAL REGIONAL STUDIES

Bartov V.P. "Eparchial Bulletin" – under-evaluated source	45
Chernomaz V.A. The police of Vladivostok in the events of 1905.	51
Poznyak T.Z. The Prohibition of alcohol, regional authorities and the population of Vladivostok during the World War I and the Russian Revolution 1917	61
Khisamutdinova N.V. From Vladivostok to America: Commemorating the 125th Anniversary of A.M. Poniatoff (1892–1980)	72

ECONOMY AND NATURE

Vostretsov Yu.E., Elovskaya O.A., Gasilin V.V. One more lagoon adaptation of Neolithic population's of Peter the Great Bay in the Holocene	80
--	----

Nian Xuerui. The possibilities and prospects for integrating development strategies of Russky Island and Xiongan New Area in the framework of the interregional cooperation between Russia and China	88
---	----

Turbin A.D. Cross-Border cooperation between Primorsky krai and west coast of Japan: container transportation potential viewed by practitioners from both sides	96
--	----

SOCIAL AND DEMOGRAPHIC STRUCTURES

Filipova A.A., Vysotskaya A.V. Social potential of childhood and the regional environment: features of clustering of Russian regions	108
---	-----

Petrov V.E. "Golden Youth" of the countries of the West, Russia and the East: experience of comparative juvenile elitology	121
Pogorelov A.R. Geographical university education in the Far East of Russia (Far Eastern University)	131
POLITICAL RELATIONS AND MANAGEMENT OF THE REGION	
Kireev A.A. Conceptual foundations of Russia's border policy in the Far East	143
WORLD SYSTEM AND INTERNATIONAL REGIONS	
Doroshev A.Yu. Japan's Arctic Policy: Achievements, Challenges and Prospects for Further Advancement	154
SCIENTIFIC LIFE	
Dudaryonok S.M. 100 years of historical faculty FEFU ...	163
Breslavsky A.S., Grigoriev K.V. Where are Republics in the East of Russia going?	169

Editorial board:

T.G. Rimskaya (Editor-in-chief), Ya.A. Barbenko, V.A. Burlakov, A.V. Vinokurova, S.M. G. Christoffersen, M.G. Ganopolskij, A.N. Demyanenko, E.V. Zhurbey (Editor), I.N. Zolotukhin, V.N. Karaman, A.A. Kireev, V.V. Kozhevnikov, A.M. Kuznetsov, Yu.V. Latushko, M.M. Lebedeva, D.A. Litoshenko, A.L. Lukin, Yu.A. Naumov, N.P. Ryzhova, S.V. Sevastyanov, A.G. Filipova, O.I. Shestak, Beom-Shik Shin, Shiro Sasaki, S.E. Yachin.

Founder: State educational institution of the higher education
"Vladivostok state university of Economics and Service".

The journal is included in the list of peer-reviewed scientific journals recommended by VAK in the Ministry of Education and Science of Russian Federation

Address: 2 Ozernaja St., Nakhodka 692000, Primorsky krai, Russia.
Official site of journal: <http://www.ojkum.ru>
E-mail: ojkum@rambler.ru

Electronic computer is made up by V.N. Karaman
Graphic registration: J.A. Barbenko, V.N. Karaman, V.V. Postnikov.
Corrector E.V. Abramova

Authors' points of view on the problems under investigation do not necessarily coincide with those of the Editorial Board.

Journal is registered by Federal service on supervision in sphere of mass communications, connection and cultural heritage protection.

Certificate on registration of the journal ser. PI № FS77-30578, given by 12.12.2007.